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Radość Ewangelii niech będzie zawsze w waszych sercach, szczególnie w czasie tych świąt Bożego Narodzenia. Franciszek
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Fragment homilii 
ks. bpa Aleksandra Kaszkiewicza 
podczas Pasterki

Bóg chwyta nas za serce, 
abyśmy zmienili życie

Przed rozpoczęciem Eucharystii w uroczystej procesji została wniesiona figurka Dzieciątka Jezus i złożona w stajence

Radość dzielenia się opłatkiem

Wierni zawsze licznie przybywają na Pasterkę 

„Oto znowu nadeszła wiel-
ka i święta noc Bożego Naro-
dzenia. Dzisiaj narodził się Je-
zus. Ten sam, który z Ojca ro-
dzi się zawsze, z Matki naro-
dził się tylko raz, a w naszych 
sercach może rodzić się często. 
Nadszedł czas oczekiwany, do 
którego przygotowywaliśmy się 
przez cały Adwent. 

Dzisiejsze świętowanie roz-
poczęliśmy w domu wieczerzą 
wigilijną, którą spożyliśmy w 
gronie bliskich nam osób. Dro-
dzy Bracia i Siostry! Jak ptaki 
do gniazd z różnych stron po-
wrócili ludzie tego wieczora do 
swoich rodzinnych domów, by 
przełamać się opłatkiem, prze-
baczyć sobie nawzajem ura-
zy, wspomnieć również swo-
ich zmarłych, których zabrakło 
dzisiaj przy wigilijnym stole, by 
życzyć sobie najważniejszego - 
czyli zbawienia, a na dodatek 
także zdrowia, pomyślności, ra-
dości, pokoju oraz tego, aby się 
doczekać następnych świąt Bo-
żego Narodzenia. 

Czcząc rocznicę narodzin 
Zbawiciela, jako Jego wyznaw-
cy, zachęcamy siebie nawza-
jem mówiąc: „Udajmy się do 
Betlejem, by ujrzeć słowo, któ-
re ciałem się stało”. I oto stoimy 
wzruszeni w katedrze przed 
szopką betlejemską, aby adoro-
wać Odkupiciela. Maryja przy-
gląda się Dzieciątku, w którym 
zbliża się do nas sam Bóg. Przy 
żłóbku powtarzamy słowa psal-
misty: „Szukam, o Panie, Two-
jego oblicza”. Adorujemy Jezu-
sa, Syna Bożego, który jest ma-
leńki i bezbronny. 

Jak bardzo różni się ten ob-
raz od innych, typowych wy-
obrażeń o Bogu. Właściwie w 
każdej religii Bóg jest kimś da-
lekim i wielkim, potężnym i 
niedostępnym, budzącym gro-
zę i lęk. Nowo narodzony Je-
zus Chrystus objawia nam no-
we oblicze Boga: pełne dobro-
ci, miłości, ubóstwa i pokory. 
Nie chce zmieniać świata prze-
mocą, siłą i strachem, wybie-
ra dobroć, cierpliwość i poko-
rę. Chce nas chwycić za serca, 
abyśmy patrząc na Boże Dzie-
cię zmienili nasze myślenie, 
spojrzenie na Boga, na świat, 
na innych ludzi. Chce, by-
śmy zrozumieli, że dobroć, ci-
chość, wrażliwość i pokora nie 
są oznaką słabości, lecz wiel-
kości Boga, który nikogo do ni-
czego nie chce zmuszać. W Je-
zusie Chrystusie widzimy obli-
cze Boga, który stał się jednym 
z nas, przyszedł na ten świat, 
by objawić nam swoją miłość 
i nauczyć nas dzielić się nią z 
innym człowiekiem[...]” 

Kalendarz wydarzeń
6 stycznia - uroczystość 
Objawienia Pańskiego, 
poświęcenie kredy i kadzidła;

14 stycznia – niedziela Chrztu 
Pańskiego. Liturgiczne 
zakończenie okresu Bożego 
Narodzenia. Kolędy zaś można 
śpiewać do święta Ofiarowania 
Pańskiego;

15 stycznia - Światowy Dzień 
Emigranta i Uchodźcy. Módlmy 
się za ludzi pozbawionych 
warunków do życia;

18 – 25 stycznia - Tydzień 
Powszechnej Modlitwy o Jedność 
Chrześcijan.

Zapraszamy!
Programy redakcji 
katolickiej:

„Głos Ewangelii” 
Katolicki program 
na Pierwszym Nacjonalnym 
Kanale Białoruskiego Radia.

 W każdą niedzielę 
o godz. 8.00 zapraszamy 
do refleksji nad Ewangelią 
i dzielenia się słowem Bożym. 

Grodno 103,0 FM
Swisłocz 105,9 FM

„Symbol Wiary” 
Program katolicki na kanale 
telewizyjnym „Bielarus–2” o życiu 
religijnym Diecezji Grodzieńskiej. 
Kolejna audycja ukaże się 
14 stycznia we wtorek 
o godz. 18.05  przy współpracy 
Katolickiego Studium Telewizyjnego 
Diecezji Grodzieńskiej 
oraz telewizji państwowej.

...twoim zdaniem
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Nominacja Biskupów

Wybór Papieża

Trudno powiedzieć

Jubileusz 400-lecia obrazu
 MB Budsławskiej

Peregrynacja relikwii Świętych

Zakończenie Roku Wiary

Co z poniższych religijnych 
wydarzeń minionego roku 

najbardziej utkwiło 
w pamięci?

Spotkaniem młodzieży w 
Wołkowysku



Przeżywamy okres 
Bożego Narodzenia - 
czas radości i pokoju 

dla każdego człowieka. W 
tych dniach ludzi wypełnia 
miłość Bożej Dzieciny. Ktoś 
mógłby powiedzieć, że to są 
moje marzenia, pragnienia, 
aby tak było! Wydaje mi się 
jednak, że klimat tych Świąt 
dotyczy każdego człowieka, 
bowiem kto nie odczuje Na-
rodzenia Jezusa we własnym 
sercu, w rodzinie i domu, 
ten może nigdy nie spotkać 
Boga, który stał się człowie-
kiem i przychodzi do ludzi, 
więc do każdego z nas.

 Trudno dzisiaj Boga nie 
spotkać. Człowiek, żyjący 
w grzechu, też może to 
uczynić, budząc głos wła-
snego sumienia, czyniąc 
serce miejscem spotkania z 
Bogiem. Kiedy nadchodzi 
mgła grzechu, należy pa-
miętać, że zawsze jest swo-
isty tunel duchowy, którym 
można przejść. - Boże Na-

rodzenie przypomina nam 
o naszej tożsamości ludu 
kroczącego w ciemnościach, 
który ujrzał jednak wielką 
światłość – mówił Papież 
podczas pasterki w Bazylice 
watykańskiej.

Boże Dziecię, przycho-
dząc na ziemię, patrzy na 
nas, na nasze życie. Zagląda 
w nasze oczy z zaintereso-
waniem, ale też z nadzieją, 
iż człowiek pamięta o sensie 
swego życia i pragnie żyć 
według Bożych wskazó-
wek. W oczach takiej osoby 
zawsze pozostanie Boże od-
bicie. Dzisiaj można śmiało 
stwierdzić, że świadomość 
bycia takimi, jakimi jesteśmy 
i kim jesteśmy, rodzi się w 
relacjach z nowo narodzo-
nym Jezusem. A co naj-
ważniejsze, w dzisiejszym 
świecie - pełnym pozorów 
wśród ludzi - wobec Boga 
powinniśmy, ale i mamy 
prawo być sobą. Właśnie z 
Bogiem możemy niczego nie 

udawać, ukazać prawdziwą 
twarz, zdjąć maskę. W dzi-
siejszych czasach dla takiego 
uczynku - jak by to dziwnie 
nie brzmiało - potrzebna jest 
odwaga. 

Bóg nigdy nas nie od-
rzuci, On przychodzi do 
serca każdego człowieka, 
pragnącego Jego obecności. 
Jeżeli mamy taki stosunek do 
Boga, jeżeli naprawdę Go 
kochamy, to możemy się nie 
obawiać, że jakaś „maska” 
dzisiejszego świata wrośnie 
nam w twarz. Natomiast, 
gdy zaglądamy w oczy Boga 
przychodzącego na zie-
mię, możemy tam odnaleźć 
siebie, ujrzeć swoje życie, 
bliskich nam ludzi. Na tym 
właśnie polega cud Bożego 
Narodzenia!

W tych dniach każdy z 
nas przychodzi do stajenki 
betlejemskiej, będącej swo-
istym „tunelem duchowym” 
2014 roku. Przed nami nowy 
rok kalendarzowy. Konferen-

cja Katolickich Biskupów na 
Białorusi obrała trzyletni cykl 
przygotowań do jubileuszu 
Objawień Fatimskich: rok 
2014 będzie rokiem mo-
dlitwy, rok 2015 - rokiem 
nawrócenia, a rok 2016 - 
rokiem nadziei.

Rok modlitwy, spotkania 
z Bogiem, staje się konty-
nuacją Roku Wiary. Św. 
Augustyn mówił: „Lex orandi 
– lex credendi”, co znaczy: 
„jak się człowiek modli, 
tak i wierzy”. O wierze nie-
jednokrotnie pisało się na 
stronach naszej gazety, ale 
każdego razu patrząc na 
ludzi, otwiera się kolejna 
prawda obecności Boga w 
ich życiu. Jest to prawda 
mocno związana z życiem 
tych ludzi, z ich problema-
mi, doświadczeniami, jak 
również z nadzieją i radością 
w kolejny nowy rok. Bł. Jan 
Paweł II w jednym ze swoich 
dokumentów zachęca nas 

do pogłębienia ducha mo-
dlitwy w życiu osobistym, 
rodzinnym, zakonnym czy 
parafialnym: „Trzeba za-
tem, aby wychowanie do 
modlitwy stało się w pewien 
sposób kluczowym elemen-
tem wszelkich programów 
duszpasterskich(…). Jest bar-
dzo wskazane, aby nie tylko 
we wspólnotach zakonnych, 
ale także w społecznościach 
parafialnych bardziej starano 
się tworzyć klimat prze-
niknięty modlitwą. Trzeba 
również korzystać z należytą 
roztropnością z form ludo-
wych, ale nade wszystko 
wychowywać do udziału w 
liturgii”.

Spróbujmy na nowo 
utworzyć w nowym 2014 
roku klimat modlitwy, 
przede wszystkim w na-
szych domach i rodzinach, a 
następnie w miejscach pracy 
i świątyniach.

Przeżywając radość Bożego Narodzenia 
doświadczamy szczególnej obecności Boga 
w naszym życiu. Jan Chrzciciel przychodzi 
na świat z zadaniem danym „z wysoka”: 
powinien zaświadczyć o Tym, który jest 
Światłem, opowiada światu, że Nowona-
rodzony Jezus staje się Światłem. Na wzór 
Jana Chrzciciela każdy z nas w dzisiejszych 
czasach również może dawać świadectwo o 
Nowonarodzonym. Możemy to czynić nie 
tylko słowem, lecz przede wszystkim dzia-
łaniem. 
Istotne zadanie dzisiejszych czasów polega 
na tym, aby każdy mógł również i „przez 
nas uwierzyć”. W ciemnych zakątkach na-
szego życia rodzi się światłość, która oświe-
ca nasze serca i dodaje nam w codzienności 
odwagi. Światło, świecące w tunelach na-
szego życia, ukazuje nam drogę do Nieba. 
Dzisiaj są potrzebni apostołowie, aby każdy 
człowiek mógł spotkać Boga, mógł stać się 
Dzieckiem Bożym, a także mógł odnaleźć 
swoją drogę do Nieba.

Jest faktem jak najbardziej pozytywnym, że 
wśród katolików sakrament Chrztu św. jest 
w wielkim poważaniu. Wszyscy rodzice, 
cieszący się nowym potomstwem, noszą 
głębokie pragnienie ochrzczenia swego 
dziecka. Raczej trudno sobie wyobrazić, 
by było inaczej. Komplikacje zaczynają się 
potem, a biorą się z braku zainteresowania 
konsekwencjami chrztu, czyli rozwojem 
wiary w sercu młodego człowieka. Skąd 
te problemy? Można zaryzykować odpo-
wiedź: z braku zainteresowania rodziców 
rozwojem własnej wiary. Zwykle zatrzymu-
je się ona na poziomie wiedzy potrzebnej do 
I Komunii św. 
Przypatrzmy się dzisiejszej scenie z Ewan-
gelii. Chrystus Pan przyjął chrzest wraz z in-
nymi ludźmi, którzy pragnęli odmienić swe 
życie przez pokutę. Oprócz św. Jana nikt 
nie wiedział, że Jezus jest Synem Bożym, 
i że to On zgładzi grzechy świata. Weźmy 
pod uwagę konsekwencje chrztu Janowe-
go przyjęte przez Jezusa: był solidarny z 
grzesznikami aż po dramat krzyża, aż po 
zmartwychwstanie. O ile chrzest w Jordanie 
był znakiem pokuty i zmiany życia, o tyle 
chrzest jako sakrament gładzi grzech pier-
worodny i daje nam życie wieczne! 
Na ile nam, przeciętnym katolikom, starcza 
konsekwencji w wypełnianiu zobowiązań,  
płynących z Chrztu św., ustanowionego 
przez Jezusa?

Przyszedł Jezus z Galilei nad Jordan do 
Jana, żeby przyjąć chrzest od niego. Lecz 
Jan powstrzymywał Go, mówiąc: „To ja 
potrzebuję chrztu od Ciebie, a Ty przy-
chodzisz do mnie?”. Jezus mu odpowie-
dział: „Pozwól teraz, bo tak godzi się nam 
wypełnić wszystko, co sprawiedliwe”. 
Wtedy Mu ustąpił. A gdy Jezus został 
ochrzczony, natychmiast wyszedł z wody. 
A oto otworzyły Mu się niebiosa i ujrzał 
Ducha Bożego, zstępującego jak gołębica 
i przychodzącego na Niego. A głos z nie-
ba mówił: „Ten jest mój Syn umiłowany, 
w którym mam upodobanie”.

Mt 3, 13-17

NIEDZIELA CHRZTU PAŃSKIEGO

TU POTRZEBA 
GŁĘBOKIEJ ZMIANY

II NIEDZIELA PO NARODZENIU PAŃSKIM

Ks. Paweł Sołobuda
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BÓG PRZYCHODZI DO NAS

Ks. Jarosław Hrynaszkiewicz

KORELICZEWedług archiwum 
Diecezji Grodzieńskiej

Korelicze znane są od roku 
1395. Od wieku XV wcho-
dzą w skład powiatu no-

wogródzkiego, województwa 
nowogródzkiego Wielkiego Księ-
stwa Litewskiego, były własno-
ścią książęcą. Następnie, w XVI 
w. należały do rodów Czarto-
ryskich, o później Radziwiłłów. 
Od 1594 r. wspomina się je 
jako miasteczko. Po rozbiorach 
Rzeczypospolitej Polskiej od 
1795 r. znalazły się w składzie 
Imperium Rosyjskiego. Po od-
zyskaniu w 1918 r. przez Polskę 
niepodległości są centrum gminy. 
W roku 1940 stają się miastem 
rejonowym ówczesnego obwodu 
baranowickiego, zaś od 1954 r. 
– centrum rejonowe obwodu 
grodzieńskiego. Informacji o ko-
relickich świątyniach katolickich 
sprzed 1920 roku w archiwach 
na razie nie znaleziono.

Kościół został wzniesiony 
w 1938 r. w północno-zachod-
niej części rynku miasteczka ze 
środków hrabiów Żółtowskich, 
właścicieli majątku w Rucie i 
osadników z okolic. Księdzu 
proboszczowi pomagały siostry 
zmartwychwstanki z mirskiego 

domu zakonnego. Żółtowscy 
planowali zaprosić do Korelicz 
zakon oo. Pallotynów i przeka-
zać ich opiece zarówno parafię, 
jak i kościół. 

Po II wojnie światowej w 
czasach rządów komunistycznej 
władzy radzieckiej kościół został 
zamknięty i był wykorzystywany 
jako sklep monopolowy. 

W 1991 r. parafianom zwró-
cono świątynie, od razu rozpo-
częła się jej restauracja. Odro-
dzoną świątynię poświęcono 26 
września 1992 r. pod wezwa-
niem Matki Bożej Nieustającej 
Pomocy. Konsekracja odbyła 
się w sposób bardzo uroczysty, 
przewodniczył jej biskup gdań-
ski Tadeusz Gocłowski – biskup 
pierwszego proboszcza odno-
wionej parafii korelickiej – ks. 
Tadeusza Markiewicza.

Świątynia stoi na osi podłuż-
nej, centrum której stanowi sala 
modlitewna pod czworobocznym 
spadzistym dachem, zakończo-
nym półkulistą kopułą. Absyda 
obniżona, w podstawie swej pro-
stokątna z dwiema zakrystiami. 
Wejście główne stanowi narteks 
z chórem z czterokolumnowym 

portykiem w doryckim stylu. 
Przy czym portyk wygląda tak, 
jakby był częścią XIX-wiecznej 
świątyni, do którego dołączono 
w stylu konstruktywizmu nowo 
zbudowany kościół. Wnętrza 
wieńczy płaski sufit. Upiększają 
je tytularny ołtarz główny Matki 
Bożej Nieustającej Pomocy oraz 
dwie boczne kompozycje oł-

tarzowe: lewa – Najświętszego 
Serca Pana Jezusa, prawa – św. 
Kazimierza. Teren przykościelny 
został otoczony drewnianym 
ogrodzeniem, którego funda-
menty i filarki międzyprzęsłowe 
są z cegły. 

Na dzień dzisiejszy parafią 
opiekują się ojcowie Paulini 
OSPE.

Poznajemy 
nasze 

kościoły

Kto nie przeżyje Bożego Narodzenia 
w sercu, ten nigdy Boga nie spotka

Zewnętrzny widok świątyni

Święta obowiązkowe
Każdy katolik ma obowiązek udziału we 
Mszy św. w  każdą niedzielę oraz 

w następujące uroczystości i święta:

Święto Bożej Rodzicielki – 
1 stycznia;
Trzech Króli (Objawienie 
Pańskie) –  6 stycznia;
Świętego Józefa – 19 marca;
Świętych Apostołów Piotra i 
Pawła – 29 czerwca;
Wniebowzięcie Najświętszej 
Maryi Panny– 15 sierpnia;
Wszystkich Świętych – 
1 listopada 
(2 listopada obchodzi się 
wspomnienie wszystkich 

wiernych zmarłych, zgodnie z 
tradycją, katolicy odwiedzają 
cmentarze);
Niepokalane Poczęcie 
Najświętszej Maryi Panny – 
8 grudnia;
Narodzenie Pańskie – 
25 grudnia.

Ważniejsze ruchome 
święta na 2014 r.

Popielec (początek Wielkiego 
Postu) – 5 marca;
Wielkanoc – 20 kwietnia;

Wniebowstąpienie Pańskie – 
29 maja;
Zesłanie Ducha Świętego – 
8 czerwca;
Najświętszych Ciała 
i Krwi Pana Jezusa – 
19 czerwca;
Uroczystość Matki Bożej 
Budsławskiej opiekunki 
Białorusi – obchodzona 
w pierwszą sobotę lipca; 
Pierwsza niedziela Adwentu 
(początek postu przed Bożym 
Narodzeniem) – 30 listopada.

Uroczystości i święta w Kościele katolickim w 2014 roku

Na początku było Słowo, a Słowo było 
u Boga, i Bogiem było Słowo. Ono było 
na początku u Boga. Wszystko przez Nie 
się stało, a bez Niego nic się nie stało, co 
się stało. W Nim było życie, a życie było 
światłością ludzi,  a światłość w ciemności 
świeci i ciemność jej nie ogarnęła.  Pojawił 
się człowiek posłany przez Boga - Jan mu 
było na imię.  Przyszedł on na świadectwo, 
aby zaświadczyć o światłości, by wszyscy 
uwierzyli przez niego.  Nie był on światłością, 
lecz /posłanym/, aby zaświadczyć o światło-
ści.  Była światłość prawdziwa, która oświeca 
każdego człowieka, gdy na świat przychodzi.  
Na świecie było /Słowo/, a świat stał się 
przez Nie, lecz świat Go nie poznał.  Przyszło 
do swojej własności, a swoi Go nie przyjęli.  
Wszystkim tym jednak, którzy Je przyjęli, 
dało moc, aby się stali dziećmi Bożymi, tym, 
którzy wierzą w imię Jego -  którzy ani z 
krwi, ani z żądzy ciała, ani z woli męża, ale z 
Boga się narodzili.  A Słowo stało się ciałem 
i zamieszkało wśród nas. I oglądaliśmy 
Jego chwałę, chwałę, jaką Jednorodzony 
otrzymuje od Ojca, pełen łaski i prawdy. 
Jan daje o Nim świadectwo i głośno woła w 
słowach: «Ten był, o którym powiedziałem: 
Ten, który po mnie idzie, przewyższył mnie 
godnością, gdyż był wcześniej ode mnie». Z 
Jego pełności wszyscyśmy otrzymali - łaskę 
po łasce. Podczas gdy Prawo zostało nadane 
przez Mojżesza, łaska i prawda przyszły 
przez Jezusa Chrystusa. Boga nikt nigdy nie 
widział, Ten Jednorodzony Bóg, który jest w 
łonie Ojca, [o Nim] pouczył.

Według catholic.by



Słowo
dla 
¯ycia
Papież Franciszek

Tej nocy, jak 
promień jasne-
go światła roz-
brzmiewa wieść 
Apostoła: „Uka-

zała się łaska Boga, która nie-
sie zbawienie wszystkim lu-
dziom” (Tt 2,11).

Łaską, która ukazała się 
światu, jest Jezus narodzo-
ny z Maryi Dziewicy, praw-
dziwy człowiek i prawdzi-
wy Bóg. Wszedł On w naszą 
historię, dzielił naszą drogę. 
Przyszedł, aby nas wyzwolić 
z ciemności i dać nam świa-
tło. W Nim ukazała się łaska, 
miłosierdzie, czułość Ojca: 
Jezus jest Miłością, która sta-
ła się ciałem. Jest nie tylko na-
uczycielem mądrości, nie jest 
jakimś ideałem, do którego 
dążymy i wiemy, że jesteśmy 
od Niego nieubłaganie dale-
cy, ale jest sensem życia i hi-
storii, który rozbił swój namiot 
pośród nas.

Tej nocy dzielimy radość 
Ewangelii: Bóg nas kocha, 
kocha nas tak bardzo, że dał 
swego Syna, jako naszego 
brata, jako światło w naszych 
ciemnościach. Pan nam po-
wtarza: „Nie bójcie się!” (Łk 
2,10) . I ja także wam mówię: 
Nie lękajcie się! Nasz Ojciec 
jest cierpliwy, kocha nas, da-
je nam Jezusa, aby prowadzić 
nas na drodze do ziemi obie-
canej. On jest światłem, które 
rozświetla mroki. On jest na-
szym pokojem. Amen.
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Fragment homilii wygłoszonej 
podczas Wigilii Narodzenia 
Pańskiego

Po rozpoczęciu się Ad-
wentu ludzie snują 
plany na temat tego, 

jak mają wyglądać obchody 
Bożego Narodzenia w ich 
rodzinie. Niektórzy piszą na 
kartkach, co mają kupić, inni 
zaczynają marzyć o tym, co 
mogą otrzymać pod choinkę, 
a jeszcze inni starają się za-
dbać o wygląd swojego domu 
lub mieszkania - wszystko ma 
być odpowiednio przygoto-
wane na Święta. Z każdym 
dniem coraz bardziej wyczu-
wa się atmosfera nadchodzą-
cych Świąt, a jednocześnie 
troska  o to, co jeszcze trzeba 
zrobić. Wreszcie wszystko 
już wydaje się być gotowe, 
można zaczynać. Nadchodzi 

wieczór wigilijny, łamanie się 
opłatkiem, składanie życzeń, 
uśmiech na twarzach, pre-
zenty, o których się dawno 
marzyło, wspólne rozmowy, 
Msza św. - Pasterka, powrót 
do domu i świętowanie Bo-
żego Narodzenia. Dni 25 i 26 
grudnia, świetna atmosfera, 
spotkanie ze znajomymi, cho-
dzenie w odwiedziny, sms-y 
z życzeniami. Rzeczywiście, 
Boże Narodzenie to praw-
dziwa bajka. Parę dni zostaje 
do Nowego Roku, a potem 
zacznie się zwykłe życie, 
wszystko jak zawsze, jakby 
według wyznaczonego planu. 
O radości, którą przeżywano 
podczas Bożego Narodzenia, 
prawie nikt nie pamięta: prze-
cież każda bajka kiedyś się 
kończy. Jednak jak ma być w 
rzeczywistości?

Bóg, posyłając na świat 
swojego syna Jezusa Chry-
stusa nie uczynił tego tylko 

dla jednej chwili, dla jednego 
lub dwóch dni, wyłącznie po 
to, byśmy mieli możliwość 
świętowania. Boże Naro-
dzenie nie jest chwilowym 
wydarzeniem i nie dotyczy 
kilku dni naszego życia. Ten 
wyjątkowy moment dotyczy 
każdej chwili, każdej godziny, 
dnia, miesiąca i wreszcie ca-
łego życia. Jako chrześcijanie 
musimy pamiętać o tym, że 
każdego dnia Chrystus ma 
się rodzić w naszym życiu i 
nie może być inaczej, bo tak 
naprawdę wtedy ta kolejna 
pamiątka Bożego Narodzenia 
nie będzie miała żadnego 
znaczenia. 

Na pewno niejednokrotnie 
w Adwencie w świątyniach 
słyszeliśmy o nawróceniu, o 
prostowaniu ścieżek życia, o 
przygotowaniu swojego serca 
dla nadchodzącego Zbawi-
ciela, o postanowieniach itp. 
Owe zawołania nie dotyczą 

samych Świąt Bożonarodze-
niowych, zaś całego naszego 
życia. Jeśli w tym czasie 
rzeczywiście postaramy się o 
czynienie dobrych uczynków, 
o miłość względem innego 
człowieka, za każdym razem 
Chrystus rodzi się w naszym 
sercu, w naszej codzienno-
ści, w rodzinie, w relacjach z 
innymi ludźmi. Wiadomo, że 
po Bożym Narodzeniu życie 
się nie kończy, ale trwa dalej. 
Podobnie jak nie kończy 
się nasze chrześcijaństwo i 
musimy pamiętać o postawie 
chrześcijanina nadal, a nie 
tylko przy stole wigilijnym, 
trzymając w ręku opłatek. 

Jezus Chrystus przycho-
dząc na ten świat chce być w 
naszym życiu stale, a nie przez 
kilka dni, pragnie mieć w nim 
miejsce codziennie. Czy tak 
się stanie, czy nie - zależy od 
każdego z nas, na ile to będzie 
możliwe. Pozwolić na to, zna-

czy każdego dnia pamiętać o 
tym, kim jesteśmy, mimo swej 
słabości i grzeszności. Czynić 
dobro, umieć przepraszać i 
przebaczać, wyciągać rękę 
pokoju należy nie tylko na 
Święta, lecz zawsze: każdego 
dnia. Wówczas w naszym 
życiu ciągle będzie trwało 
Boże Narodzenie po Bożym 
Narodzeniu, a Chrystus ciągle 
będzie się rodził w naszym 
sercu. Jeżeli zaś jest inaczej, 
to jesteśmy podobni do wła-
ściciela gospody, w której  
powiedziano, że nie ma dla 
Józefa i Maryi miejsca, aby 
tam narodził się Zbawiciel. 

Liturgiczne wspomnienie 
Bożego Narodzenia już za 
nami, zaś atmosfera tych dni 
jest ciągle żywa w naszej 
pamięci. Jesteśmy w stanie po-
zwolić Chrystusowi rodzić się 
w naszym życiu, w Nowym 
Roku każdego dnia.

Sympozjum na temat 
małżeństwa oraz 
rodziny pod tytułem 
„Nie opuszczę 
cię aż do śmierci” 
odbyło się w Mińsku 
dn. 14 grudnia. 
Organizatorem 
owego 
przedsięwzięcia była 
Rada ds. Rodziny 
przy Konferencji 
Katolickich Biskupów 
na Białorusi.  
O tym, jakie kwestie 
omawiano i co 
wywnioskowali jego 
uczestnicy, dzisiaj 
na łamach gazety 
„Słowo Życia”.

W centrum Mińska, 
na Placu Niepod-
ległości, w Czer-

wonym kościele 14 grudnia 
omawiano najistotniejsze 
kwestie roli rodziny w spo-
łeczeństwie i jej sytuację w 
XXI wieku. Z wykładami 
wystąpili eksperci w wyżej 
wspomnianych dziedzinach 
z Białorusi, Rosji i Ukrainy. 
Ukazano szereg problemów, 
potwierdzających degradację 
instytucji rodziny. Do tako-
wych zaliczono współżycie 
przedmałżeńskie, wysoki 
wskaźnik rozwodów, aborcje, 
macierzyństwo zastępcze, 
wewnętrzne i zewnętrzne 
migracje jako zagrożenie 
jedności rodziny.

Ks. Andrzej Ryłko, mó-
wiac o migracji, przedstawił 

niektóre przerażające dane In-
stytutu Badań Strategicznych 
za ubiegły rok. Podano, iż w 
25% rodzin z Białorusi ktoś 
pracuje za granicą, 35,6% 
społeczeństwa chciałoby 
emigrować, 65% nie zamie-
rza emigrować, jeśli w kraju 
będą sprzyjające warunki 
ekonomiczne, jedynie 10% 
mieszkańców kraju jest praw-
dziwymi patriotami. Prześwi-
tuje tendencja rozbicia rodzi-
ny od wewnątrz, oderwania 
się od korzeni.

Sporo również powie-
dziano o niewystarczającym 
duchowym wychowaniu 
dzieci. W rezultacie czego 
młodzieży brakuje wzorców 
rodzinnych do naśladowania, 
powtarza ona błędy rodzi-
ców. Wszystko zatacza kręgi. 
Wyjście z zaistniałych sytuacji 
uczestnicy konferencji widzą 
w odnowieniu tradycji wspól-
nej kolacji rodzinnej, dialogu, 
wspólnej modlitwy.

W spotkaniu wzięły udział 
również inne osoby zaintere-
sowane daną problematyką, 
liderzy grup „Dialog Małżeń-
ski” oraz „Spotkania Małżeń-
skie”, przedstawiciele szkół 
życia rodzinnego z Grodna 
i Mińska.

Młodzież z Grodna po-
dzieliła się wrażeniami:
Tatiana Suszczewicz 

Po raz pierwszy byłam 
na takiego rodzaju spotkaniu, 
dlatego też nie za bardzo wie-
działam, czego mam oczeki-
wać. Wszystkie wykłady były 
ciekawe. Szczególnie zapa-
miętałam wykład Aleksandra 

Dobrojera (znany dziennikarz 
ukraiński, filolog, socjolog 
i teolog - aut.) oraz Anny 
Maslenikowej (psychotera-
peutka rodzinna, pracownik 
naukowy Instytutu rodziny i 
Demografii  Moskwie, ekspert 
Europejskiego Instytutu Edu-
kacji Rodziny- aut.). Zawsze 
mnie interesowały kwestie 
świętości rodziny i życia 
rodziny z Bogiem. Tu, na kon-
ferencji, wiele na te tematy się 
dowiedziałam. Szczególnie 
spodobała mi się otwartość 
prelegentów. Gdy czytasz 
książkę nie widzisz twarzy 
autora, nie słyszysz jego głosu. 
Na takiego rodzaju spotkaniu 
można autora widzieć, współ-
przeżywać z nim. Po takich 
spotkaniach chce się więcej 
dowiadywać, interesować 
danymi aspektami. 
Jerzy Marcinowicz

Przyjechałem tutaj dla-
tego, iż nie jest mi obojętna 
moja przyszłość. Życie ro-
dzinne to jest to, co mnie 
obecnie najbardziej interesu-
je. Sporo wiem, ale też sporo 

się tym interesuję. O niektó-
rych rzeczach chciałbym 
usłyszeć jeszcze raz, głębiej 
je rozważyć. Zrozumiałem, 
że do świętości prowadzą 
trzy drogi. Wszystkie nie są 
łatwe. Utwierdziłem się w 
przekonaniu, że bliższe jest 
mi życie rodzinne. Usłysza-
łem, że człowieka może się 
zachwycić jedynie drugą 
osobą. I to jest realna szansa 
na bycie szczęśliwym.
Genadiusz 
Markiewicz 

Człowiek wiele wie, ale 
też wiele rzeczy zapomina. 
Uważam, że o rzeczach 
istotnych należy często przy-
pominać, powtarzać. Z kon-
ferencji najbardziej byłem 
pod wrażeniem od wykładu 
Aleksandra Dobrojera, który 
stracił żonę i potrafił o tym 
opowiadać. Własne przy-
kłady budzą zaufanie do 
człowieka, pozwalają zajrzeć 
do jego duszy.
Swietłana 
Januszewska

Jestem na pierwszym roku 
Szkoły Życia Rodzinnego w 
Grodnie. Udział w konferen-
cji mieliśmy zamiast lekcji. 
Mnie się bardzo spodobało. 
Prelekcje były na tyle cie-
kawe, że człowiek wcale 
się nie męczył i nie nudził. 
I to mimo tego, iż z Grodna 
wyjechaliśmy dość wcześnie 
rano, wstać musieliśmy o 
trzeciej nad ranem. Nawet 
spać się nie chciało, chociaż 
na konferencjach często 
bywa odwrotnie. Zapamię-
tałam osobiste świadectwa 
par, które przeżyły wiele 
problemów. Dobrze było 
posłuchać, w jaki sposób owe 
trudności przyzwyczajano. 
Najbardziej wpadła mi w 
serce porada ustawicznego 
dialogu. Powiem więcej: 
zdążyłam ją zastosować i 
poskutkowała!

Podczas spotkania jego 
uczestnicy podzielili się 
opłatkiem, składając sobie 
nawzajem życzenia. Sympo-
zjum uwieńczyła Msza św. w 
Czerwonym kościele. 

Boże Narodzenie  
po Bożym Narodzeniu

Należy odnowić tradycje rodzinnej 
kolacji oraz wspólnej modlitwy

Ks. Jan Romanowski

Świat codzien-
nie dostarcza nam 
coraz to nowych 
niespodzianek. 
Największą zaś 

jest, jak mówi Papież Franci-
szek, to, że Pan Bóg nas za-
dziwia, wchodząc w schema-
ty naszego życia i nasze pla-
ny, mówi: uwierzcie Mi, nie 
lękajcie się i idźcie za Mną! 
Czy naprawdę pozwalamy 
Mu wejść w nasze życie?

Jezus narodził się dwa ty-
siące lata temu. Dzięki zaś 
posłudze Kościoła rodzi się 
w naszych sercach zarów-
no dzisiaj. Głos Kościoła jest 
pukaniem do drzwi naszych 
serc. Czy to nas dziwi? Czy 
pozwalamy Mu wejść do na-
szego życia? Czy chcemy, by 
je przemienił? Komu ufamy 
bardziej? - Jemu czy obietni-
com świata, w którym nie ma 
stałości i którym potrząsają co 
rusz to nowe kryzysy?

Jezus puka do naszych 
serc, pragnąc, byśmy usłysze-
li Jego pukanie i znaleźli dla 
Niego miejsce, ponieważ je-
dynie w Nim człowiek będzie 
szczęśliwy i będzie budował 
szczęście w społeczeństwie.

Metropolita Tadeusz 
Kondrusiewicz

Fragment homilii wygłoszonej 
podczas Pasterki

Angelina Pokaczajło O. Andrzej Waszkiewicz prowadzi okrągły stół
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2013: jak to było…

27 stycznia – X Festiwal Kolęd w Iwiu

27 stycznia – nabożeństwo ekumeniczne w Katedrze

11 lutego – spotkanie ekumeniczne z okazji Światowego Dnia Chorego 
w Grodnie

13 marca Kościół grodzieński modlił się za nowego Papieża – Franciszka

6 kwietnia – I Diecezjalne Spotkanie Lekarzy w Lidzie

5 maja odbyła się pielgrzymka matek do Borun 5 maja odbyła się pielgrzymka matek do Kopciówki20 kwietnia - w Lidzie zatwierdzono Stowarzyszenie Świeckich „Gloriosa Trinita”

29 kwietnia – 160-lecie świątyni w Żołudku

15 kwietnia – prezbiterium Grodzieńszczyzny dziękowało Bogu  
za 22 lata istnienia Diecezji Grodzieńskiej

23 marca – Droga Krzyżowa 
ulicami 
miasta

Członkowie ruchu

10 – 12 maja – 
XX Diecezjalne 
Dni Młodzieży  
w Wołkowysku

25 maja – 
święcenia 
prezbiteratu  
i diakonatu
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życie Diecezji Grodzieńskiej

1 czerwca – III Diecezjalny Dzień Dziecka

6 lipca – 4 sierpnia – peregrynacja relikwii św. Teresy w Diecezji

18 czerwca – V Parafiada dzieci i młodzieży Diecezji Grodzieńskiej

12 –13 lipca – uroczystości w Trokielach

29 września - 360-lecie kościoła w Michaliszkach

7 grudnia – święcenia diakonatu i prezbiteratu w Grodnie26 października – 100. rocznica narodzin dla nieba bł. Celiny Borzęckiej

16 czerwca - 600-lecie parafii i 85-lecie świątyni w Wawiórce

3 – 4 sierpnia  
- 100-lecie świątyni w Zelwie

25 – 30 sierpnia - Diecezja przyjęła relikwie św. Jana Bosko15 września - pielgrzymka dzieci i młodzieży do Kopciówki

29 września – uroczyste 
odsłonięcie odnowionego 
ołtarza św. Michała w Katedrze 
grodzieńskiej

19 października – uroczyste poświęcenie kościoła w Krewie

15 lipca w Smorgoniach została 
poświęcona kaplica ku czci  
bł. Jana Pawła II

18 sierpnia – 100-lecie poświęcenia kościoła  
w Debreczynie

29 listopada ks. prałat Józef Staniewski 
został mianowany biskupem pomocniczym 
Diecezji Grodzieńskiej



Diecezja

Podczas przygotowania wiadomości wykorzystano 

strony internetowe: grodnensis.by, catholic.by, radiovaticana.org

Wolontariusze 
„caritas” 
wybierają się na 
świąteczne spotkanie

9 stycznia br. w Domu Rekolek-
cyjnym „Caritas”, co w Sopoć-
kiniach, odbędzie się spotkanie 
wolontariuszy tej charytatywnej 
organizacji Diecezji Grodzień-
skiej.

Spotkanie rozpocznie się o godz. 
17.00. Uczestnicy będą mieli za-
pewniony dojazd do Sopoćkiń. 
Zbiórka wolontariuszy odbędzie się 
przed siedzibą „Caritas” w Grodnie 
przy ul. K. Marksa 4 o godz.16.00.

Informacje szczegółowe można 
uzyskać pod nr. tel.: (8029) 881-
82-34

„Cud Nocy Betlejemskiej”

Wystawa szopek, połączona tą 
nazwą, będzie czynna do koń-
ca stycznia w Grodzieńskim 
Państwowym Muzeum Historii 
Religii.

Wystawa jest poświęcona historii 
białoruskich jasełek oraz katolickiej 
tradycji budowania szopek. Odwie-
dzający będą mogli zobaczyć, czym 
się różnią jasełka mohylewskie dru-
giej poł. XIX w. od wilejskich, zapo-
znać się z sztuką rzeźby jasełkowej 
i robienia lalek, przywiezionych do 
Grodna z Litwy i Polski, a także 
zobaczyć zachodnioeuropejską 
rzeźbę XIX w. o tematyce Bożona-
rodzeniowej. 
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Dzieci 
uratowane 
przed aborcją 
wspólnie obchodziły 
święta Bożego 
Narodzenia

W ostatnie lata, dzięki działal-
ności fundacji „Otwarte Serca”, 
modlitwom oraz poradom jej 
pracowników na Białorusi przed 
aborcją uratowano 103 dzieci. By 
pomóc odczuć radość Świąt wła-
śnie tym, uratowanym swojego 
czasu przed zabójstwem, dzie-
ciom w Centrum Młodzieżowym 
przy witebskiej katedrze Jezusa 
Miłosiernego, pracownicy wyżej 
wspomnianej fundacji zorganizo-
wali uroczystości.

Na obchody Świąt zostały zapro-
szone również dzieci pracowników 
i przyjaciół fundacji oraz dzieci z 
rodzin patologicznych. – Chcemy, 
by te maluchy zobaczyły, co znaczy 
zdrowa rodzina – powiedziała Ana-
stazja Kowalewska, pracowniczka 
fundacji, będąca inicjatorem owych 
uroczystości i ich dwukrotnym orga-
nizatorem.

Uroczystości rozpoczęły się 
tańcami, po czym wolontariusze 
Ruchu św. Franciszka zaprezen-
towali przedstawienie teatralne, 
które miało szczęśliwe zakończe-
nie. Wszyscy jego bohaterowie 
zobaczyli Gwiazdę Betlejemską, 
maleńkim widzom pokazano, że 
uczynione dobroć i sprawiedliwość 
zawsze wracają do człowieka, a 
dobro zwycięża zło.

Po przedstawieniu słowo zabrał 
o. Krzysztof Kocjan OP, proboszcz 
kościoła św. Barbary, który jeszcze 
bardziej wytłumaczył dzieciom, 
czym jest Boże Narodzenie.

świat

KomeNtarz eKsperta

Wyniki wigilijnej sondy ukazują 
nam rodzinny wymiar świąt 
Bożego Narodzenia. Większość 
wypowiadających się na temat 
Wieczerzy Wigilijnej deklaruje 
to, że w rodzinie wita pierwszą 
Gwiazdkę, dzieli się opłatkiem 
oraz składa sobie nawzajem ży-
czenia. Nawet na Mszę św. Wigilii 
Bożego Narodzenia udają się 
całymi rodzinami. 
Chce się życzyć, aby takich wie-
czorów było jak najwięcej: aby 
rodzina razem zbierała się przy 
stole, dzieląc się radością ze spo-
tkania, aby rodzina była mocna 
Bogiem. Pamiętajmy o tym, że 
Chrystus zawsze jest obecny z 
każdym z nas, obecny w naszych 
rodzinach i domach.

Ks. paweł 
sołobuda

Zaproponowaliśmy naszym Czytelni-
kom oraz Internautom odpowiedź na 
pytanie, związane z Wieczerzą Wigilijną. 
Na różne sposoby możemy witać 
Nowonarodzone Dziecię. Większość re-
spondentów opowiedziało się za tym, że 
obchodzi Narodzenie Jezusa Chrystusa 
wspólnie z rodziną. Najmniej wypowie-
dzi otrzymała odpowiedź świadcząca 
o braku wigilijnego stołu. Wigilia jest 
bardzo ważnym wydarzeniem religijnym 
w życiu ludzi wierzących. Kolejne wyniki 
tłumaczy redaktor naczelny gazety „Sło-
wo Życia” ks. Paweł Sołobuda. 

Zachęcam Was, Drodzy Czytelnicy, licz-
nie uczestniczyć w naszych sondach. 

wyNiKi soNDy

57.6%Z swoją rodziną

7.9%Z przyjaciółmi

3.6%Z swoim rodzeństwem

Usiądę do stołu 
wigilijnego:

9.4%W samotności

19.4%Z swoimi rodzicami

ponad 1,5 mln 
wiernych wzięło dotąd 
udział w audiencjach 
ogólnych papieża 
Franciszka 

W ostatniej w 2013 roku papie-
skiej audiencji generalnej 18 
grudnia uczestniczyły, jak za-
wsze, tłumy wiernych. 

Są to osoby, które otrzymały 
bezpłatną wejściówkę na spotkanie 
z Ojcem Świętym. Do tego trzeba 
doliczyć rzesze pielgrzymów, któ-
rzy uczestniczyli w audiencji bez 
biletów, śledząc chociażby przebieg 
spotkania na telebimach, ustawio-
nych wzdłuż ulicy prowadzącej na 
plac św. Piotra.

Największe tłumy były na środo-
wych spotkaniach z Franciszkiem w 
maju i w październiku. 29 maja padł 
rekord 90 tys. pielgrzymów przyby-
łych na plac św. Piotra. Na pierwszej 
audiencji 27 marca było 20 tys. 
wiernych, natomiast na kolejnej - 3 
kwietnia już dwa razy tyle.

Środowa audiencja 18 grudnia 
była ostatnią w tym roku i 30. w 
obecnym pontyfikacie.

Z granicy polsko-białoruskiej 
dostarczyli je harcerze, zaś w 
kościele katedralnym światełko  
powitał ks. bp Aleksander Kasz-
kiewicz oraz harcerze z różnych 
miejscowości Białorusi, by potem 
zawieźć je do swych świątyń. Do 
katedry przybyło również wielu 
wiernych, chcących wziąć ogień 
ze sobą do domu na stół wigilijny, 
by przypominał im o Wcieleniu 
Syna Bożego.

Biskup Aleksander Kaszkiewicz 
przewodniczył Mszy św., podczas 
której, mówiąc o przyjęciu Ognia 
Betlejemskiego, powiedział: „Jest 
to wielka radość, życzę, by ogień 
Bożej miłości o pokoju zapłonął w 
naszych sercach”.

Homilię podczas Mszy św. wy-
głosił ks. Aleksander Jaszewski. 
Kapłan podkreślił, że „w oczach 
zebranych w katedrze ludzi była 
niezwykła radość, oczy wielu zaja-
śniały światłem, na ustach pojawił 
się radosny uśmiech. Co było tego 
powodem? Tę wielką radość w 
naszych sercach na pewno zapalił 
Jezus Chrystus. Przybył do nas 

Ogień Betlejemski z miejsca, w 
którym urodził się Jezus Chrystus. 
Proszę sobie uświadomić, na ile 
jesteśmy szczęśliwi, ponieważ 
jesteśmy tymi, którzy zobaczyli to 
światło z Betlejem”.

Kapłan życzył, by Ogień Betle-
jemski zapłonął w naszych sercach, 
duszach, byśmy potrafili nim dzielić 
z innymi – swymi bliskimi, przy-
jaciółmi oraz tymi, komu brakuje 
radości w życiu.

Po Mszy św. harcerze z różnych 
miast wzięli Ogień Betlejemski, by 
zawieźć go od swych parafii. Miesz-
kańcy Grodna zaś zapalili od niego 
swe świece, w ten oto sposób ogień 
z Betlejem trafił do ich domów. 

Tegoroczna wędrówka Betlejem-
skiego Światła Pokoju trwa pod ha-
słem. „Wyjdź z cienia. Pokaż dobro!”. 
To zawołanie do bycia lepszym, 
zaproszenie do pracy nad sobą, do 
większych wymogów wobec siebie, 
ponieważ jedynie prawdziwy przy-
kład pociąga za sobą innych.

W tym roku Betlejemskie Światło 
Pokoju przybyło na Białoruś po raz 
czternasty.

Betlejemskie światło pokoju  
po raz kolejny przybyło do Grodna

Młodzi, nieobojętni wobec cu-
dzego nieszczęścia, posiadający 
chęć niesienia pomocy innym, 
odwiedzili Państwowe Dziecięce 
Centrum Rehabilitacyjno-Rozwo-
jowe.

Niegdyś angiel-
ska pisarka Geo-
rges Eliot zazna-
czyła: „Zbyt często 
powierzamy ludzi 
miłosierdziu Bo-
żemu, zbyt rzad-
ko sami okazuje-
my miłosierdzie”. 
Dlatego z okazji 
Świąt, w czasie 
radosnego oczeki-
wania na przyjście 
maleńkiego Jezu-
sa, wolontariusze 
zorganizowali dwa 
spotkania świąteczne w Centrum.

Pierwsze z nich miało miejsce 18 
grudnia, gdy młodzież się spotkała 
z wychowankami starszych grup 
wiekowych, przygotowując dla nich 
przedstawienie teatru cieni – bajkę 
pt. „Rękawiczka”. Następnie zebra-
nych powitał ks. Antoni Gremza w 
przebraniu św. Mikołaja. Wolon-
tariusze razem z wychowankami 
Centrum śpiewali kolędy. Pod koniec 
spotkania dzieci otrzymały prezenty. 
Centrum zostały również przekaza-
ne zabawki oraz leki.

Dwa dni później wolontariusze 
ponownie odwiedzili Centrum, by 
tym razem spotkać się z dziećmi do 
trzeciego roku życia oraz ich rodzica-
mi. Młodzież przygotowała dla nich 

przedstawienie. Radośni Dziadek 
Mróz i Śniegurka od razu wpro-
wadzili wszystkich w świąteczny 
nastrój. Były tańce, śpiewy, zabawy. 
Dzieci, nie bez pomocy, oczywiście, 

rodziców, również przygotowały 
przedstawienia, co kosztowało je 
sporo wysiłku. Na koniec spotkania 
na dzieci czekały prezenty i życzenia 
od św. Mikołaja.

Warto podkreślić, iż wszystkie wy-
żej wspomniane akcje mogły się od-
być dzięki wsparciu parafian Grodna. 
Dzięki ich ofiarności podczas akcji 
„Ciacho za ciacho” oraz podczas 
Dnia Dziecka, wolontariusze mogli 
obdarzyć uśmiechem i „promieniami 
radości” dzieci.

Dobroczynna grupa „Zmartwych-
wstanie” istnieje przy Akademickim 
Duszpasterstwie „Open”. W ciągu 
całego roku jej przedstawiciele 
przeprowadzają wiele akcji chary-
tatywnych.

Dobroczynna grupa „zmartwychwstanie” 
zorganizowała świąteczne spotkania dla dzieci

w modlitwie 
wspominamy 

zmarłych 
duszpasterzy:

13 stycznia 1991 r. –  
ks. prałat Piotr Bartoszewicz, 
prob. Żołudek;

15 stycznia 1991 r. –  
ks. Feliks Soroko, prob. 
Odelsk;

17 stycznia 2003 r. –  
bp Edward Samsel, Ełk – 
prof. WSD w Grodnie;

19 stycznia 1968 r. –  
ks. Marian Wardomski, prob. 
Mosty Prawe.

Uroczystości przebiegały w cie-
płej atmosferze, w ciągu całego wie-
czora brzmiał śmiech maleńkich, a 
radosny uśmiech gościł na twarzach 
zarówno tych najmłodszych, jak i 
starszych uczestników. Szczególne 
znaczenie miała radość dzieci, mo-
gących się niegdyś nie narodzić. Dla 
milusińskich przeprowadzono różne 
zabawy; mogły one też zademon-
strować swe zdolności, recytując 
wiersz bądź śpiewając pieśni, za co 
otrzymywali nagrody. Dla każdego 
dziecka przygotowano prezenty.

 Białoruś
Betlejemskie światło corocznie dociera na Białoruś, stając się symbolem 
pokoju, braterstwa i miłości

Podczas spotkania świątecznego w Dziecięcym Centrum 
Rehabilitacyjno-Rozwojowym 



Co oznacza świeca, 
zapalana przez 
wiernych przed 
obrazem w świątyni?

Przy zapalaniu świecy 
przed obrazem towarzy-
szy nam modlitwa do Pa-
na bądź o wstawiennic-
two Najświętszej Maryi 
Panny lub Świętych. Pło-
mień świecy symbolizuje 
ciągłość naszej modlitwy. 
Bywa tak, że chciałoby się 
dłużej zostać w świątyni, 
lecz coś nam na to nie po-
zwala. Wtedy to właśnie 
zapalając świecę zostawia-
my znak swej modlitewnej 
obecności.

Oprócz tego zapalona 
świeca symbolizuje wy-
znawaną wiarę: zostawia-
my ów znak jako wyraz 
naszej wiary, by pobudzić 
również innych do modli-
twy i wiary.

Zapalona świeca wy-
raża też prośbę, zwróconą 
ku Bogu czy to o miłosier-
dzie, czy o błogosławień-
stwo bądź opiekę. Z zasa-
dy, zapalając świecę zo-
stawiamy również jakąś 
drobną ofiarę, owa ma-
ła osobista ofiara powinna 
przypominać nam, że każ-
dej naszej prośbie o po-
moc i wsparcie Pana po-
winny towarzyszyć nale-
żyte uczynki. Modląc się o 
błogosławieństwo, powin-
niśmy być przygotowani na 
jego otrzymanie. Zostawia-
jąc jakąś ofiarę, pozbawia-
my siebie czegoś, oddając 
to Panu. Oczywiście, że 
zapalenie świecy bądź zło-
żenie ofiary nie jest mone-
tą przetargową w uzyska-
niu łask, które czasami są 
znacznie większe niż że-
śmy oczekiwali, niż że-
śmy za nie ofiarowali. Jest 
to wyraz naszego zaufa-
nia Panu, wyraz czci Ma-
ryi Panny oraz Świętych, 
o wstawiennictwo których 
się modlimy. Łaski, który-
mi obdarza nas Pan Bóg, 
wielokrotnie przekraczają 
to, o co Go prosimy, cho-
ciaż często zauważamy to 
nie od razu.
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Lepiej 
pytać... 
niż 
błądzić

Grzechy główne są takimi zło-
czyńcami, które zachęcają do 
współpracy jak najwięcej innych 
przywar. Zaraz udowodnimy to.

Ludzie często się dziwią, iż le-
nistwo w ogóle jest uważane za 
grzech, przecież leń niczego złe-
go nie robi: leży sobie na kana-
pie i niczego nie rusza. No wła-
śnie! Grzech główny jest kusicie-
lem, bez którego nie odbywa się 
żaden zły uczynek na wojnie du-
chowej. Dlatego takich grzechów 
jest jedynie siedem. Tak na przy-
kład gniew może stać się powo-
dem zabójstwa, chciwość - powo-
dem kradzieży, pycha i lenistwo 
- nieposłuszeństwa.

Lenistwo, pozornie najbardziej 
niezauważalne i na pierwszy rzut 
oka absolutnie niesłusznie wnie-
sione na tę listę, dlatego tak łatwo 
przenika w nasze życie. Nie bo-
imy się go: na tyle żeśmy się przy-
zwyczaili do lenistwa, że obecność 
tej wady w naszym życiu traktuje-

my za normę. Towarzyszy nam na 
przeciągu całego dnia: od poranne-
go leniwego wstawania do wieczo-
ra. Walka z przywarą rozpoczyna 
się z dźwiękiem budzika. Walczy-
my nie nadaremnie.

Lenistwo psuje wszystko na 
swej drodze. Niszczy ciało będące 

świątynią Ducha Świętego. Brak ru-
chu osłabia zdrowie i siłę fizyczną, 
czasami cierpią od tego całe narody 
(wiecie, o co mi chodzi?!).

Uważa się, że lenistwo jest si-
łą napędową postępu. Jesteśmy w 
stanie wymyślić i wynaleźć cokol-
wiek, by nic nie robić. Samochód, 
winda, catering, fast food, mikro-
falówka, pralka, pilot do telewizo-
ra – to wszystko są rezultaty postę-
pu... nie mówię, że to jest złe. Źle 
jest, gdy się tego nadużywa. Leni-
stwo nie zna granic. Wychodzi na 
to, że te wszystkie wynalazki wy-
korzystujemy tam, gdzie trzeba i 
gdzie nie trzeba, szybciutko trafia-
jąc w ich objęcia.

Przywara ta niszczy intelekt. 
Przecież o wiele łatwiej jest obej-
rzeć program telewizyjny niż prze-
czytać lekturę. 

Lenistwo niszczy talenty. O wie-
le łatwiej jest cały wieczór spędzić 
przed telewizorem, przeglądając 
wiadomości, niż się zabrać za na-

pisanie książki, będącej naszym 
marzeniem.

To „dzięki” lenistwu opuszcza-
my niedzielną Mszę św. oraz po-
ranną i wieczorną modlitwy. W 
ten oto sposób pozornie niepo-
ważny grzech oddala nas od Ojca 
Miłosiernego.

Leniąc się krzywdzimy swoich 
bliskich: dziadków, rodziców, mał-
żonka, nie pomagając im w rze-
czach prostych i łatwych.

Co zaś możemy otrzymać wal-
cząc z lenistwem? Możemy stawać 
się bardziej doskonali: bardziej wy-
kształceni, punktualni, ludźmi mi-
łymi w obcowaniu z innymi, bar-
dziej bogaci, gdyż nie będziemy 
się lenili znaleźć pracę i pracować 
na dobry rezultat. Wyzwolenie z 
lenistwa czyni człowieka pięknym, 
wysportowanym, aktywnym; co za 
tym idzie? – zawsze być gotowym 
do pomocy. A to wszystko znaczy 
– bardziej miłym Panu. I to jest chy-
ba najważniejsze?

Zawsze mnie zastanawiał fakt, że grzechów głównych 
jest jedynie siedem. Wydaje się całkiem niedużo. 
Jeśli natomiast uzmysłowić sobie, że żaden z nich nie 
„działa” w samotności, to wszystko staje się jasne.

Sidła 
grzechu

Olga Pinkiewicz

Lenistwo

nr 1, 5 stycznia 2014 WYCHOWANIE DO ODPOWIEDZIALNOŚCI

Radio Vaticana

CYTAT Z BIBLII: „...wielka jest twoja wiara; niech ci się stanie, jak chcesz!”(Mt 
15,28)
Za wiarę, jak słyszymy, Bóg wynagradza bonusami. Jeśli wierzysz, „stanie się, 
jak chcesz”. Twierdzi o tym również pewna znana wypowiedź: „Jeśli Pan Bóg 
jest na pierwszym miejscu, wtedy wszystko jest na swoich miejscach”. Naprawdę. 
Sprawdzone pokoleniami. 

Intencja miesiąca:  aby rozwój ekonomiczny został podwyższony do 
poziomu szacunku godności wszystkich ludzi i wszystkich nacji.

Na świecie istnieje wiele kłopotów, o których zupełnie zapo-
mnieliśmy. A w Afryce człowiek może pozwolić sobie zaledwie na 
około 3,5 litra wody w dzień. O jakiej godności tu można mówić, 
jeśli człowiek żyje w warunkach przetrwania. Papież Franciszek 
zachęca do modlitwy w tej intencji.

Sprawa miesiąca: podzielić się sobą z wszechświatem 
Brzmi nawet trochę dziwnie. Jednak naprawdę, jeśli się ma chęć, każdy może dać 

światu cząstkę siebie. W jaki sposób? Oddając swój czas, uwagę, talent, własność i in. Tak 
zaczynamy żyć nie tylko dla własnej korzyści. 

Wielu ludzi jest pewnych, że dziś trzeba myśleć wyłącznie o sobie, ponieważ inaczej 
przetrwanie nie jest możliwe. Uwierzcie mi, istnieją siły, które kierują tym światem. I Wasz 
czas obowiązkowo nadejdzie, możliwie po prostu nie natychmiast/nie teraz. 

Nie może nie być pociągającym zostawiony po sobie ślad, który nie ginie w wieczności 
(jak na przykład spędzanie wolnego czasu w Internecie), ale zostaje w sercach, na papierze 
lub gdzie indziej jeszcze trochę dłużej, niż na chwilę. Możliwości jest mnóstwo, chęć istnieje. 
W takim razie, po co tracić czas? Do przodu!

Piosenka miesiąca: „Bóg podarował mi ten dzień”, Hillsong
Wybuch radości i pozytywnych emocji. Piosenkarka śpiewa, że patrzy dokoła i chce 

sławić Boga za to, czym nas obdarzył. „Bóg podarował mi ten dzień i w nim mogę radośnie 
śpiewać, skakać do nieba i krążyć w tańcu...”. Piosenkę mogę zaproponować osobom, 
które w pewnym momencie odczuli rozczarowanie lub rozpacz. „Wiem, Ty troszczysz 
się o mnie, więc wszystko ze mną będzie w porządku”. Pod taką piosenkę chce się rano 
wstawać. Można spróbować.

Książka  miesiąca: „Narodzeni by latać: Słowo do młodzieży”, Luchan Chan
„Wasze dzieci nie należą do was. Są one synami i córkami życia...”.
Tymi wersami rozpoczyna się książka, poświęcona młodzieży, ich wychowawcom 

oraz rodzicom. Autor mówi o psychicznym i fizycznym rozwoju osoby, stosunkach 
podrastającego pokolenia do dorosłych, rodziców i Boga.

Często etap rozwoju, mający miejsce między dzieciństwem 
a dorosłością mija szybko, ale bywa też, że człowiek w nim 
pozostaje. Tak na przykład niedawno od 21-letniej przyjaciółki 
usłyszałam: „ robię tak, bo mi się tak chce”. W rzeczywistości 
dorosła osoba rozważa, podważa, wlicza przeróżne strony pytania 
i robi coś odpowiednio do przeprowadzonej analizy. Dziecko zaś 
opiera się wyłącznie na własnym „chcę”.

Wszystko to zmierza do tego, że książka będzie korzystna 
dla wszystkich; szczególnie dla tych, kto znajduje się na drodze 
dorastania albo wątpi w siebie. Książką zainteresują się również 
ci, którzy mają młodszych braci, siostry czy przyjaciół. Wcześniej 

czy później wszyscy zetkniemy się z problemem dorastania, gdy sami zostaniemy 
rodzicami. Możliwie ktoś już się do tego przybliżył.

Miłość, przyjaźń, wolność, charakter, relacje i wiele innego - poprzez to teenager 
przedstawia się światu jako osoba. Młodość to dar. Najważniejsze pytanie, w jaki sposób 
osiągnąć prawdziwą radość życia i możliwość „latać”? Odpowiedź możecie znaleźć w 
książce Luchano Chan.

Cel miesiąca: wyczyścić swoje ego
Przed chwilą rozważaliśmy o egoizmie. A propos, wyraz 

„egoizm” został utworzony od łacińskiego „ego”, co oznacza „ja”. 
No właśnie, cel miesiąca został wybrany nieprzypadkowo. Jest to 
impuls, aby się zastanowić, gdzie w moim życiu jest za dużo „ja”, 
a gdzie go nie wystarcza. Po starannej pracy można śmiało zabierać 
się do rzeczy – sprawy miesiąca.

Przedmiot rozważań miesiąca:  egoizm
Dziś przystosowani do świata ludzie patrzą na wszystko przez 

pryzmat korzystne/niekorzystne”. Jestem pewna, że każdy choć raz 
pomyślał: „a co ja będę z tego mieć...”. Nawet miłość dzisiaj jest 
egoistyczna: „moja miła”, „mój ukochany”. Ludzie nie mogą należeć 
do siebie nawzajem. Nawet Bóg „uwolnił” ludzi, dając im rozum i 
wolną wolę/swobodę. Problem polega tylko na tym, by umieć z tego 
dobrze korzystać.

Przyszedł czas na rozważania. Czy mieszka we mnie egoizm? Czy 
przeszkadza mi żyć? A innym?..

Osoba miesiąca: święta Tatiana Rzymska
25 stycznia, jak wiadomo, obchodzi się Dzień Tatiany. Wszyscy studenci 

o tym wiedzą, bo uważa się, że to również ich Święta. A ktoś może jeszcze 
nie wie, dlaczego.

Pod koniec II wieku w Rzymie bogata rodzina czekała 
na przyjście na świat dziecka. Narodziła się dziewczynka, 
która otrzymała imię Tacjana, dziś Tatiana. Jej rodzice byli 
wierzący, dlatego dziewczynkę wychowywano na poboż-
ną chrześcijankę. Po osiągnięciu pełnoletniości Tatiana 
wykazała zamiar nie wychodzić za mąż, a przyjąć ślub 
czystości. Dowodem jej niewinności było to, że została 
zaliczona do liczby diakonis. Diakonisy – szczególna 
grupa kobiet, które służyły w Kościele, dbając o porządek w świątyni, sprawy 
miłosierności, pomoc chorym i potrzebującym.

Podczas prześladowań chrześcijan Tatianę schwytano i przyprowa-
dzono do świątyni Apollina, gdzie zmuszano ją do oddania czci posągowi 
pogańskiego bóstwa. Istnieje legenda, że po modlitwie Tatiany do Chrystusa 
powstało trzęsienie ziemi, które zniszczyło posąg i część świątyni. Ale to 
nie był jeszcze koniec. Tatiana doświadczyła wielu tortur. Ślady pokut w 
cudowny sposób znikały z jej ciała! Podczas kolejnych tortur przed Tatianą 
zjawiło się czterech aniołów i dał się słyszeć głos z nieba, który zwracał się do 
niej. Kaci przestraszyli się i uwierzyli w Chrystusa, z powodu czego później 
również zostali ukarani.

Jeszcze jeden cud wydarzył się, gdy lwy, do których została wrzucona 
Tatiana, raptem uspokoiły się i położyły się u jej stóp. Dziewczyna została 
skazana na karę śmierci. Odeszła do wieczności 12 stycznia 226 roku. Jest 
czczona w zarówno prawosławnym, jak i katolickim Kościołach.

12 (25) stycznia został otwarty Uniwersytet Moskiewski. Najpierw Dzień 
Tatiany obchodzony jako dzień założenia uniwersytetu, ale później – jako 
święto wszystkich studentów. Święta jest uznawana za patronkę MUP oraz 
wszystkich studentów.

Do których Świętych zwracać się ze szczególną prośbą o wstawiennictwo 
w styczniu? Św. Telemach (1 stycznia), św. Bazyli (2 stycznia), św. Szymon 
(5 stycznia), św. Karol (7 stycznia), św. Wincenty z Saragosy (22 stycznia), 
św. Walery z Trewiru (29 stycznia).

Rubryka „Na skrzyżow
aniu”

Rubryka „Na skrzyżow
aniu”

                    Wyczyścić swoje ego i podzielić się sobą z wszechświatem

Angelina 
Pokaczajło

Szczęść Boże!
Wszystkiego najlepszego z okazji Nowego Roku! Duchowej mocy i Bożego 
błogosławieństwa na każdy dzień!
Witam wszystkich Czytelników i zapraszam na spotkanie w kolejnym 
numerze młodzieżowej rubryki „Na skrzyżowaniu”. W styczniu czeka 
na nas podróż po zaułkach duszy: będziemy szukać wewnątrz siebie 
egoizmu. Potem, znalazłszy, zważymy go na wadze swego sumienia. A 
potem spróbujemy „oderwać” kawałek siebie, aby „poczęstować” innych. 
Zainteresowałam? Hej za mną!
Z Bogiem!

Przypominam o tym, że w lutym mija trzecia rocznica istnienia rubryki „Na 
skrzyżowaniu” na stronach gazety „Słowo Życia”. Zachęcam do konstruktywnej 
krytyki. Piszcie na adres redakcji lub mój adres elektroniczny pokachailo.lina@
gmail.com. Czekam na wasze listy!



Z głêbi serca

Gazeta jest wspierana przez  Fundację   
«Pomoc Polakom na Wschodzie»

Słowo życia Gazeta religijno - informacyjna 
Diecezji Grodzieñskiej

redakcja gazety:
Grodno 230025, ul. K. Marksa 4

 ks. Jan Romanowski, Danuta Rapiejko,  
Danuta karpowicz, Helena Gulnik

tel. 152/ 756438; e-mail: slowozycia@mail.grodno.by;  
http://www.slowo.grodnensis.by 

za³o¿yciel:
 Grodzieñska Diecezja Rzymskokatolicka

rok za³o¿enia 1997; cert. rej.: nr 7162

Druk: ÃÀÓÏÏ «Ãðîäçåíñêàÿ äðóêàðíÿ», 
Grodno 230003, ul. Poligrafistów 2; 

nr zam. 7082; nak³ad: 7.200
objêtoœæ gazety: 2 ark. druk.; jakoœæ druku odpowiada 

jakoœci przedstawionych matryc; cena dowolna

red. naczelny ks. Pawe³ So³obuda
Wydawca: kuria Diecezji Grodzieñskiej; 

Redakcja zastrzega sobie prawo do skracania i łączenia życzeń

nr 1, 5 stycznia 20148 Słowemodpoczynek ze

Jego Ekscelencji Księdzu 
Arcybiskupowi Tadeuszowi 
Kondrusiewiczowi z okazji 

Urodzin przesyłamy wiązankę 
najserdeczniejszych życzeń 
mocnego zdrowia, długich 
lat życia, pogody ducha i 
życzliwych ludzi obok. 

Niech Matka Najświętsza 
otula swym macierzyńskim 

płaszczem, przynosząc pokój 
w serce i uśmiech na twarz, 

mocno trzyma za rękę i 
prowadzi prostą i najpiękniejszą 
ścieżką do Pana. Duch Święty 
niech nieustannie czuwa nad 
Ekscelencją, a święty Patron 
opiekuje się w każdej chwili 

życia. Szczęść Boże! 
Redakcja „Słowa Życia”


Jego Ekscelencji Księdzu 
Biskupowi Antoniemu 
Dziemiance z okazji 

Urodzin składamy moc 
najserdeczniejszych życzeń 

mocnego zdrowia, radości na 
każdy dzień, mocnej nadziei i 

wytrwałości w pełnieniu posługi 
pasterskiej. 

Niech Jezus Chrystus, 
który powołał Ekscelencję 

na drogę kapłańską i 
powierzył pełnienie takiej 

niełatwej i odpowiedzialnej 
posługi, obdarza wszelkimi 
łaskami i tak niezbędnym 

błogosławieństwem, a każdy 
dzień życia niech staje się 

kolejnym krokiem, zbliżającym 
Ekscelencję do świętości.

Redakcja „Słowa Życia”


Czcigodnemu Ks. Eugeniuszowi 
Uczkuronisowi z okazji Imienin 

i Nowego Roku przesyłamy 
serdeczne życzenia mocnego 
zdrowia na długie lata, a w 
nowym roku mnóstwa sił i 

radości kroczenia drogą Bożą 
do świętości. Jezus niech będzie 
Księdza Przyjacielem, a Maryja 

przytula do swojego serca. 
Zawsze będziemy pamiętali o 
ofiarności Księdza i wszystkich 
wysiłkach w sprawie remontu 

kościoła. 
Wdzięczni wierni z Łukonicy


Czcigodnemu Ks. Prałatowi 
Józefowi Trubowiczowi z 
okazji Urodzin składamy 

najserdeczniejsze życzenia 
dużo zdrowia i obfitych łask 
Bożych. Niech Matka Boża 
ciągle ma Księdza Prałata w 
swojej opiece, a św. Patron 

strzeże przez całe dalsze życie. 
Dziękujemy za oddaną służbę 
Bogu oraz ludziom, życzymy 
wiele radości i optymizmu.

Komitet Kościelny oraz parafianie 
z Południowego 


Czcigodnym Księżom: 
Zdzisławowi Wederowi, 

Aleksandrowi Jaszewskiemu, 
Iwanowi Ogarowi oraz 

Stanisławowi Krawczence 
z okazji świąt Bożego 

Narodzenia i Nowego Roku 
przesyłamy mnóstwo życzeń 
mocnego zdrowia, pogody 

ducha, pomyślności w pracy 
duszpasterskiej. Niech nowo 

narodzone Dziecię Boże 
błogosławi Was każdy dzień, 
a Matka Boża zawsze otacza 

swoją opieką.
Wdzięczni parafianie, młodzież i 

ministranci ze Smorgoń


Czcigodnym Ojcom: 
Proboszczowi Witoldowi 

Petelczycowi, Aleksandrowi 
Machnaczowi i Witalijowi 
Słuce z okazji świąt Bożego 
Narodzenia i Nowego Roku 

przesyłamy najserdeczniejsze 
życzenia. Niech Wasza posługa 

kapłańska będzie oświetlona 
pełnią błogosławieństwa 

Dzieciątka Bożego, radością 
głoszenia słowa Bożego, 

które pomaga nam iść drogą 
nawrócenia i wytrwałości w 
wierze oraz napełnia każde 

pokolenie radością spotkania 
Chrystusa, który niesie 

błogosławieństwo w nasze 
serca, rodziny i domy.

Szczerze dziękujemy za 
owocną pracę. Życzymy 

mocnego zdrowia, miłości, 
pogody ducha, wszelkich darów 

Ducha Świętego oraz opieki 
Najświętszej Maryi Panny.

Kolo Biblijne ze Szczuczyna


Czcigodnym Księżom: Prałatowi 
Wincentemu Lisowskiemu i 

Jerzemu Biegańskiemu z okazji 
świąt Bożego Narodzenia i 
Nowego Roku przesyłamy 
najserdeczniejsze życzenia 
Bożego błogosławieństwa, 
nieustannej opieki Patronki 

naszego kościoła - Niepokalanej 
Maryi Panny. Niech prowadzi 

Was pięknymi ścieżkami 
wśród życzliwych ludzi, 

niech wspólna modlitwa całej 
parafii będzie wdzięcznością 
za głoszenie słowa Bożego i 

posługę duszpasterską.
Parafianie z Lidy-Słobódki


Szanownym Siostrom: Miriam, 
Teresie i Reginie z okazji świąt 
Bożego Narodzenia i Nowego 
Roku życzymy obfitych łask 
Bożych, nieustannej opieki 
Najświętszej Maryi Panny, 

szczerych i wdzięcznych ludzi 
na drodze życiowej. Niech Pan 
Bóg wynagrodzi Wam za pracę 

oraz poświęcenie.
Parafianie z Lidy-Słobódki


Czcigodnemu Ks. Pawłowi 

Ejsmontowi z okazji 
Urodzin przesyłamy moc 

najserdeczniejszych życzeń: 
dobrego zdrowia, szczęścia, 
wielu łask Bożych, radości 
na każdy dzień życia oraz 
nieustannej opieki Matki 

Najświętszej.
Młodzież z parafii św. Wacława w 

Wołkowysku


Czcigodnym Ks. Prałatowi 
Antoniemu Filipczykowi, 

Ks. Henrykowi Jabłońskiemu 
i Ks. Pawłowi Ejsmontowi z 

okazji świąt Bożego Narodzenia 
oraz Nowego 2014 Roku 

przesyłamy najserdeczniejsze 
życzenia dobrego zdrowia, 
cierpliwości, wytrwałości w 
pracy kapłańskiej, obfitych 
łask Bożych, opieki Matki 

Najświętszej. 
Dziękujemy za ofiarną pracę, 

dobre i czułe serca, które 
wysłuchują każdego. Niech 
zawsze będzie z Wami Boże 

błogosławieństwo, a na drodze 
życia będą obok dobrzy ludzie. 

Szczęść Boże!
Młodzież z parafii św. Wacława w 

Wołkowysku


Czcigodnemu Ks. Waleremu 
Lisowskiemu z okazji 

świąt Bożego Narodzenia 
przesyłamy najserdeczniejsze 

życzenia pogody ducha, 
wytrwałej nadziei i mocy do 
nowych poczynań. Niech 

w Twoim sercu zawsze lśni 
radością tajemnica Gwiazdy 

Betlejemskiej. Serdecznie 
dziękujemy w modlitwie za 

Twoją służbę pasterską i trud na 
rzecz kościoła.

Wdzięczni parafianie z Wierejek


Szanownym Siostrom: 
Alicji, Agnieszce, Karolinie i 

Antoninie z okazji świąt Bożego 
Narodzenia i Nowego Roku 

przesyłamy serdeczne życzenia 
szczęścia, zdrowia, szczodrej 

łaski Bożej, światła Ducha 
Świętego, opieki Matki Bożej. 
Niech służba Bogu i ludziom 
przynosi Wam zadowolenie i 

szczodry plon.
Młodzież z parafii św. Wacława w 

Wołkowysku


Czcigodnemu Ks. Piotrowi 
Kubelowi z okazji świąt 

Bożego Narodzenia z całego 

serca życzymy, by Chrystus 
obdarzył Cię zdrowiem i 

błogosławieństwem, a Matka 
Boża Ostrobramska opiekowała 

się każdego dnia. Niech te 
Święta będą przepełnione 
szczęściem, a Nowy Rok 

przyniesie ogromną radość.
Z modlitwą rodzina Ambrożuków 

z Bolciszek


Czcigodnemu Ks. Eugeniuszowi 
Borysiukowi z okazji Imienin, 
świąt Bożego Narodzenia i 
Nowego Roku przesyłamy 
najserdeczniejsze życzenia 
mocnego zdrowia, pogody 

ducha, radości z plonu pracy 
duszpasterskiej i wytrwałości na 
każdy dzień posługi kapłańskiej. 

Niech nowo narodzone 
Dzieciątko Jezus obdarza 
Księdza swoimi łaskami, a 

Matka Najświętsza i św. Patron 
nieustannie się opiekują. 

Szczęść Boże!
Wierni z Wiercieliszek i 

Kozłowiczów


Czcigodnym Księżom: 
Janowi Kuczyńskiemu, 
Kazimierzowi Żylisowi, 

Arturowi Wołczkiewiczowi, 
Waleremu Spirydonowi, 
Jerzemu Jasiewiczowi, 

Pawłowi Bezlapowiczowi, 
Jerzemu Górskiemu, Witalijowi 
Dobrołowiczowi oraz Klerykom 

i Siostrom z okazji świąt 
Bożego Narodzenia i Nowego 
Roku z głębi serca życzymy, 
by narodzony Jezus Chrystus 
obdarzał Was swoimi łaskami 

i dodawał sił w pełnionej 
posłudze. Niech ogień miłości 

Bożej wzrasta w Waszych 
sercach, a Gwiazda Betlejemska 

nigdy nie gaśnie. Życzymy 
mocnego zdrowia, optymizmu, 
radości, darów Ducha Świętego. 

Dziękujemy za całkowite 
oddanie się służbie Bogu i 

ludziom, za dobry uśmiech i 
czułe serca. Szczęść Boże! 

Z szacunkiem grupa modlitewna 
z Augustówka


Czcigodnemu Ks. Tadeuszowi 

Kaczanowi z okazji świąt 
Bożego Narodzenia i Nowego 
Roku przesyłamy serdeczne 

życzenia. Niech dobry Pan Bóg 
obdarza Księdza swoją łaską, 
ciepłem i mocnym zdrowiem, 
Matka Boża otula płaszczem 

swojej macierzyńskiej miłości i 
opieki, a Dzieciątko Jezus daje 

siły w pracy na długie lata i 
pomaga z kroczyć pewnością 

drogą życiową.
Z wdzięcznością chór kościelny z 

Konwaliszek


Czcigodnym Księżom: Prałatowi 
Antoniemu Filipczykowi, 
Henrykowi Jabłońskiemu, 

Pawłowi Ejsmontowi i Olegowi 
Dulowi z okazji świąt Bożego 
Narodzenia i Nowego Roku 

składamy serdeczne życzenia: 
dużo zdrowia, cierpliwości, 

długich lat życia oraz 
życzliwych ludzi obok. Niech 
Jezus narodzony błogosławi 
Wam na co dzień, a Matka 

Boża wstawia się za Wami w 
ciężkich chwilach życia. 

II Zakon św. Franciszka z par. św. 
Wacława w Wołkowysku


Czcigodnym Księżom: 

Proboszczowi Włodzimierzowi 
Hulajowi, Wiaczesławowi 

Matukiewiczowi, 
Władysławowi Surwile, 

Witalijowi Sidorce, 
Stanisławowi Pacynie, 
Andrzejowi Znosce, 

Dk. Dmitryjowi Lewczykowi, 
Kl. Witalijowi Aleksiejczykowi, 

wszystkim Księżom, którzy 
pracowali w naszej parafii, a 
także szanownym Siostrom 

Agacie Smolskiej, Klarze 
Wołczek, Stanisławie 
Kuczyńskiej i Tatianie 

Stasiukiewicz z okazji świąt 
Bożego Narodzenia i Nowego 

2014 Roku przesyłamy 
serdeczne życzenia dobrego 
zdrowia na długie lata, żeby 
zawsze starczało sił i zapału 

w drodze do celu swojej 
posługi, żeby każda chwila 
była napełniona radością i 

Bożym błogosławieństwem. 
Niech nowo narodzone Dziecię 

Boże obdarza Was swoimi 
niezliczonymi łaskami, a Jego 
miłosierna Matka opiekuje się 

Wami zawsze.
Komitet Kościelny oraz wdzięczni 

parafianie z Lidy-Fary


Czcigodnemu Ks. Eugeniuszowi 
Borysiukowi z okazji Imienin, 
świąt Bożego Narodzenia i 
Nowego Roku przesyłamy 
serdeczne życzenia darów 

Ducha Świętego, stałej opieki 
Matki Najświętszej, pogody 

ducha, dobrych i serdecznych 
ludzi na drodze kapłańskiej, 

pięknego plonu na niwie Pana. 
Niech dobry Bóg oświeca Cię 
swoją łaską i obdarza dobrym 

zdrowiem w codziennej 
posłudze Bogu i ludziom. 
Niech nowo narodzony 

Jezus w każdej chwili życia 
będzie obok i obdarza swoim 

błogosławieństwem.
Parafianie z Torfobrykietnego i 

Wiercieliszek


Czcigodnemu Ks. Proboszczowi 
Józefowi Bogdziewiczowi z 
okazji Urodzin przesyłamy 

serdeczne życzenia zdrowia, 
pomyslności w pracy 

duszpasterskiej, radości i 
wytrwałości na każdy dzień 
życia. Niech Jezus Chrystus 

obdarzy Księdza swoją siłą, a 
dobry Bóg i Matka Najświętsza 

pomagają w pracy.
 Dziękujemy Księdzu za 

cierpliwość i troskę.
Rodzina Jakielów


Czcigodnemu Ks. Jerzemu 
Konopielce z okazji świąt 
Bożego Narodzenia oraz 

Nowego Roku życzymy Bożego 
błogosławieństwa na co dzień, 

wszelkich darów Ducha 
Świętego i nieustannej opieki 
Matki Najświętszej na drodze 
życia. Życzymy też mocnego 

zdrowia, satysfakcji z pełnionej 
posługi kapłańskiej oraz 

życzliwych ludzi obok. Szczęść 
Boże!

Parafianie z kaplicy w 
Wierdomiczach


Czcigodnym Ojcom 

Kazimierzowi Jędrzejczakowi i 
Kazimierzowi Morawskiemu z 

okazji świąt Bożego Narodzenia 
i Nowego Roku składamy 
wiązankę najpiękniejszych 
życzeń błogosławieństwa 

Bożego na każdy dzień życia 
i posługi duszpasterskiej, 

darów Ducha Świętego oraz 
nieustannej opieki Matki 

Najświętszej. Niech nowo 
narodzone Dziecię Boże 

obdarzy Was wszelkimi łaskami 
na każdy dzień życia. 

Wierni z kaplicy w Niemnowie


Czcigodnemu Ks. Aleksandrowi 
Szemetowi z okazji świąt 

Bożego Narodzenia i Nowego 
Roku przesyłamy moc 

najserdeczniejszych życzeń. 
Niech radość, pokój i szczęście 

wypełnią każdy dzień życia, 
obok będą tylko życzliwi ludzie, 

a nowo narodzony Zbawiciel 
oświetla drogę i darzy swoimi 

łaskami. Szczęść Boże!
Wierni z kaplicy w Niemnowie


Czcigodnemu Ks. Aleksandrowi 

Adamowiczowi z okazji 
świąt Bożego Narodzenia 
i Nowego 2014 Roku z 

całego serca życzymy wiele 
szczęścia, zdrowia, radości, 

spokoju w sercu, optymizmu, 
niezachwianej nadziei, 

siły i wytrwałości w pracy 

duszpasterskiej. Niech każdy 
Twój dzień będzie napełniony 
światłem Bożym i Jego darami. 
Wesołych Świąt i szczęśliwego 

Nowego Roku!
Wierni z par. Dociszki 


Czcigodny Ks. Antoni Gremza! 
Z okazji świąt Bożego 

Narodzenia oraz Nowego 
2014 Roku przesyłamy Księdzu 

najserdeczniejsze życzenia 
błogosławieństwa Bożej 

Dzieciny na każdy dzień służby 
Panu i ludziom, opieki Maryi 
Panny, będącej przykładem 
bezgranicznej wiary i cichej 

pokory, a także mocnego 
zdrowia i wielu sił!

Dziękujemy Księdzu za 
modlitwę oraz postawę pełną 

miłości i głębokiej wiary!
Wdzięczni uczniowie, nauczyciele 

i dyrekcja Polskiej Szkoły 
Społecznej w Grodnie 


Czcigodnemu Ks. Olegowi 
Żurawskiemu z okazji świąt 

Bożego Narodzenia i Nowego 
Roku życzymy mocnego 
zdrowia, niezachwianej 

wiary, niegasnącej nadziei, 
szczerej miłości do Boga i 

bliźniego. Życzymy słuchać 
Nowonarodzonego sercem 
i biorąc za przykład św. Jana 
Bosko naśladować Chrystusa!

Dziękujemy Księdzu za ofiarną 
pracę, za to, że kieruje nas 

do Chrystusa i uczestniczy w 
osobistej historii zbawienia 

każdego parafianina. 
Z wdzięcznością i najlepszymi 
życzeniami młodzież, studenci 

oraz parafianie z Dziatłowa


Czcigodnym Księżom: 
Witoldowi Łozowickiemu, 

Antoniemu Obuchowskiemu 
i Jerzemu Powajbie, a także 
Siostrom Eucharyi, Goretti, 
Paule i wszystkim wiernym 

z parafii Teolin z okazji 
świąt Bożego Narodzenia 
i Nowego Roku składamy 

najserdeczniejsze życzenia 
zdrowia, pogody ducha, 

radości i mocy na co dzień. 
Niech nowo narodzone 

Dzieciątko Jezus obdarzy Was 
wszelkimi łaskami, a Jego 

Matka nieustannie ma w swojej 
opiece. Szczęść Boże!

III Zakon św. Franciszka i 
wdzięczni parafianie z par. Teolin


Czcigodny Ks. Proboszczu 
Antoni Filipczyk, Księża 

Wikariusze i Siostry Zakonne 
z parafii św. Wacława w 

Wołkowysku!
Nadeszły radosne święta 

Bożego Narodzenia. Ta wielka 
okazja jest wspaniałym darem, 
aby na nowo przeżyć bliskość 

Boga i odnowić wzajemną 
pamięć o sobie.

Co roku słyszymy słowa: 
„Chrystus nam się dziś 

narodził...”. Niech Aniołowie 
pomogą nam przeżyć tę 

Dobrą Nowinę w radości, 
harmonii, pokoju, dobrym 

zdrowiu i miłości. Życzymy, 
aby każdy z Was przeżył to 
Boże Narodzenie oraz cały 

Nowy Rok 2014 w atmosferze 
wzajemnego zrozumienia, 
przyjaźni Boga i ludzi oraz 
radości ducha i ciała. Te 

wszystkie życzenia wspieramy 
darem modlitwy.

Wdzięczni parafianie


Czcigodnemu Ks. Proboszczowi 
Jerzemu Konopielce oraz 

Ks. Waleremu Bykowskiemu z 
okazji świąt Bożego Narodzenia 
przesyłamy serdeczne życzenia. 

Niech Gwiazda Betlejemska 
prowadzi Was przez dalsze 

lata życia, niech Bóg obdarza 
szczęściem i pomyślnością 
w Nowym Roku. Życzymy, 
by narodzone Boże Dziecię 

błogosławiło i obdarzało 
swoimi łaskami i zdrowiem na 

długie lata życia. Dziękujemy 
Proboszczowi za ofiarną 

pracę w kościele i kaplicy. 
Najserdeczniejsze życzenia 

radości i wytrwałości, pogody 
ducha oraz mocy na każdy 

dzień posługi duszpasterskiej 
składają wierni z kościoła 

św. Jana Chrzciciela i kaplicy 
Bortniki parafii mścibowskiej 


Czcigodnemu Ks. Proboszczowi 
Olegowi Żurawskiemu z okazji 

świąt Bożego Narodzenia 
i Nowego Roku z całego 
serca życzymy Bożego 

błogosławieństwa, opieki Matki 
Najświętszej i wszystkich 

darów od maleńkiego Jezusa 
Chrystusa. Niech te Święta 
będą napełnione radością 
i szczęściem, a Nowy Rok 
przyniesie tylko najlepsze 

przeżycia.
Parafianie z Dziatłowa 


Czcigodnym Księżom: 
Proboszczowi Józefowi 

Bogdziewiczowi i Pawłowi 
Gordziejczykowi, a także 
Siostrom: Natalii, Irenie, 

Antoninie i Tatianie z okazji 
świąt Bożego Narodzenia i 
Nowego Roku przesyłamy 
serdeczne życzenia: niech 
Boże Dziecię obdarzy Was 

mocnym zdrowiem i radością, a 
Duch Święty – swoimi darami. 

Matka Boża niech otacza 
swoją matczyną miłością i 

opieką. Niech w Nowym Roku 
spełnią się Wasze marzenia. 

Dziękujemy za szczerą 
modlitwę i ofiarną pracę w 

naszym kościele.
Z wdzięcznością i szacunkiem 

Koło Żywego Różańca św. Teresy 
od Dzieciątka Jezus z Ostrowca


Czcigodnemu Ks. Proboszczowi 

Pawłowi Astukiewiczowi z 
okazji świąt Bożego Narodzenia 

i Nowego Roku przesyłamy 
moc najserdeczniejszych 

życzeń mocnego zdrowia, 
pogody ducha, nieustannej 
radości z pełnionej posługi 

i spełnienia wszystkich 
szlachetnych marzeń. Niech 
nowo narodzone Dzieciątko 

Jezus obdarza Cię swoimi 
łaskami, a Matka Boża 

zawsze ma w swojej opiece. 
Niech Gwiazda Betlejemska 
oświetla Twe życie i ukazuje 
najpiękniejszą drogę do Pana. 

Szczęść Boże!
Wierni parafianie z Indury


Czcigodnym Księżom 

Dmitryjowi Urbanowiczowi 
i Witalijowi Cybulskiemu z 

okazji świąt Bożego Narodzenia 
i Nowego Roku przesyłamy 
wiązankę najpiękniejszych 
życzeń zdrowia, radości, 
uśmiechu, pogody ducha, 

ludzkiej życzliwości i 
szczodrych ofiarodawców. 

Dziękujemy bardzo za ofiarną 
pracę! Niech Boże Dziecię 

Was błogosławi, a Matka Boża 
zawsze ma w swojej opiece.

Z pamięcią w modlitwie Zdzisław 
z mamą Haliną ze Smorgoń

 
Czcigodnemu Ks. Janowi 
Etelowi z okazji Urodzin 

życzymy zdrowia, wszelkich 
łask Bożych oraz nieustannej 

opieki Matki Bożej.
Niech Twoje życie zawsze 

będzie napełnione światłem i 
miłością. Niech Boże Dziecię 
prowadzi Cię piękną, choć i 
niełatwą drogą służby Bogu i 

ludziom.
Wdzięczni wierni oraz Legion 

Maryi z parafii Wiszniowiec

Serdeczne podziękowania 
dla Kółka Biblijnego ze 

Szczuczyna za złożoną na rzecz 
gazety „Słowo Życia” ofiarę

składa Redakcja gazety


